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BBangomis besiritanti ekonominė krizė padarė
įtaką ir informacinių technologijų (IT) sričiai.
Tačiau šiandien aiškėja, kad šioje srityje įma-

noma ne tik išgyventi, bet ir diegti naujoves bei skatinti 
investicijas.

Apie tokias tendencijas kalbamės su įmonių gru-
pės „Penki kontinentai“ valdybos pirmininku Idraku
Dadašovu.

PROGNOZĖS: 2011-ieji buvo gana permainingi.
Metų pradžioje sustiprėjusios optimistinės nuotaikos
vėliau peraugo į naujos krizės bangos nuojautas. Kaip
Lietuvos IT verslas išgyveno praėjusius metus?

I.D.: Nors Lietuva yra viena informacinių tech-
nologijų bei telekomunikacijų srities lyderių Europoje,
galinti pasigirti ne tik pačia pažangiausia infrastruk-
tūra, bet ir daugybe aukštos kvalifikacijos specialistų,
mūsų šalies IT rinka 2011 m. susidūrė su pasaulinės
ekonomikos krizės padariniais. Lietuvos bei užsienio
IT rinkose dirbančių įmonių pelnas sumažėjo. Mažėjo
ir privačiame sektoriuje įgyvendinamų projektų, tačiau
tai kompensavo padidėjusi IT sprendimų paklausa
viešajame sektoriuje. Egzistuojant rizikos valdymo
metodologijai, daug naudingiau remtis kur kas tiksles-
nėmis trumpalaikėmis prognozėmis, ir tai patvirtina
kokybiška įmonės struktūros kaita.

PROGNOZĖS: Ar galima teigti, kad 2011-ieji pa-
sauliniu mastu žymėjo aiškų IT rinkos atsigavimą po
krizės?

I.D.: Greičiausiai ne. Analitikų nuomone, 2011 m.
IT rinkos augimas Vakarų Europoje siekė 3 proc.,
Japonijoje – 0,5 proc., Kinijoje – 21 proc., Rusijoje – 17
proc. Tikslesni duomenys apie IT rinkos dinamiką
2011 m. paaiškės tik 2012-ųjų pradžioje. Tačiau dėl
laukiamos antros recesijos bangos IT rinkos augimas
2011 m. gali būti nulinis ir sudaryti mažiau nei 1 proc.
Susiklosčius neigiamam scenarijui, IT rinka 2012 m.
atsigaus itin lėtai.

PROGNOZĖS: Ar panašios tendencijos palietė ir
įmonių grupę „Penki kontinentai“?

I.D.: Įmonių grupė „Penki kontinentai“, kurios spe-
cializacija – programinių produktų, IT ir telekomu-
nikacijų sektoriams skirtų sprendimų, bankinių ir
mokėjimo sistemų kūrimas bei diegimas, užsakomo-
sios paslaugos, dėl krizės nepatyrė didelių problemų ir
įtvirtino savo pozicijas Rytų Europos bei Azijos
rinkose. Šiuos veiksnius lėmė tai, kad įmonių grupės

veikla labai įvairiapusė.
Pateikėme naujų patrauklių
pasiūlymų tiek fiziniams,
tiek juridiniams asmenims,
išlaikėme santykinai žemas
paslaugų kainas bei išsaugo-
jome aukštą jų kokybę. Be
to, mes padidinome šviesolaidinio tinklo „Skynet“
interneto greitį ir pralaidumą, investavome į tinklo
modernizavimą. Būtent dėl to įmonių grupė „Penki
kontinentai“ sugebėjo išsaugoti savo pozicijas.

Taigi galime didžiuotis, kad pasitelkus į pagalbą
savus išteklius – bankines technologijas, mūsų sukurtas
mokėjimo ir lojalumo sistemas, šviesolaidinį tinklą
„Skynet“, internetą, televiziją, naujienų portalą
penki.lt, interneto parduotuvę ir kt. – visi klientų po-
reikiai įgyvendinami maksimaliai.

Kurdami programinius išteklių valdymo produktus,
visuomet vadovavomės dėsningumų analize, atskirų
rizikos rūšių vertinimu. Svarbiausia priimant spren-
dimą – rizikos valdymas, standartų atitikimo kontrolė
bei dėsningumų analizė. Visa tai lemia lanksčią bei
operatyvią reakciją ir suteikia galimybę išsaugoti
įmonių grupės „Penki kontinentai“ veiklos rodiklių
stabilumą.

PROGNOZĖS: Lietuvoje visuomet buvo kalbama
apie trumpalaikes ir ilgalaikes šalies plėtros vizijas,
tačiau reta jų virsdavo realiai įgyvendinama strategi-
ja. Gal būtent IT sritis, el. paslaugos yra tinkamiausia
niša mūsų šaliai?

I.D.: Lietuvoje internetu perka penktadalis gyven-
tojų, o interneto parduotuvių nuolat daugėja. Kita ver-
tus, įvairios atliktos apklausos rodo, jog 70 proc.
respondentų mano, kad jų įmonės ar organizacijos
neskiria užtektinai dėmesio darbuotojų internetiniam
raštingumui didinti. Iš apklausų taip pat paaiškėjo, kad
el. parašu (tiek asmeniniais, tiek darbo reikalais) nau-
dojasi 32 proc. apklaustųjų. Tai neblogas rodiklis,
įvertinant respondentų geografiją. Mūsų Skaitmeninio
sertifikavimo centro, kuris veikia jau šešerius metus ir
yra pirma tokio pobūdžio įmonė Lietuvoje, duome-
nimis, šis rodiklis nuolat didės, o el. parašas taps
sparčiai gausėjančios planetos gyventojų populiacijos
kasdienybe.

58 proc. apklaustųjų mano, kad Vyriausybė ir vietos
valdžios institucijos turėtų subsidijuoti prieigą prie
interneto mažiausiai socialiai apsaugotoms grupėms.
Tai itin aktualu, kai kalbama apie pačią pažeidžia-
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Daumantas Gruodis

Verta daryti tik tai, 
kas laikoma neįmanomu
Tikimasi, kad 2012 m. augs naujų informacinių techno-
logijų diegimas į verslo, valdžios bei socialinę ir ekonominę sritis.
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miausią interneto naudotojų grupę – vaikus. Norint
apsisaugoti nuo nepageidaujamo turinio internete,
būtina koordinuoti tiek privačių, tiek visuome-
ninių organizacijų veiklą ir taip suvienyti jėgas
atitinkamiems veiksmams, įskaitant švietimą bei
mokymą.

PROGNOZĖS: Šiandien interneto sąvoka apima
kur kas daugiau nei vien mums įprastą www sampra-
tą. Galite apibūdinti šiuolaikinio interneto gali-
mybes?

I.D.: Pagrindinė interneto funkcija – tai informaci-
jos saugojimas, perdavimas ir galimybė ją gauti.
Pasaulinės lyderės, tokios kaip „Google“, „Apple“,
„Microsoft“, nuolat konkuruoja sukurdamos sveikos
konkurencijos aplinką. Internetas vis plačiau naudoja-
mas pramogų versle. Visų pirma tai būdas perduoti
medijos turinį (garsą, vaizdą ir kt.). Internete siūloma
daugybė įvairių prekių, tarp kurių ir IT produktai,
internetas naudojamas išmaniuosiuose telefonuose,
planšetėse ir kt. Tendencija tokia, kad didžioji dalis
interneto paslaugų, pradedant programinės įrangos el.
rinkomis, baigiant būsto apsaugos valdymu išmaniai-
siais telefonais, orientuota į galutinį vartotoją. Be to,
šiuo metu itin išpopuliarėjusios vadinamosios debesų
technologijos – vienas efektyviausių įmonių, įskaitant
ir virtualias, veiklos optimizavimo būdų.

PROGNOZĖS: Tyrimai rodo, kad Lietuvos ir ypač
Vilniaus gyventojai šiandien gali naudotis sparčiausiu
interneto ryšiu. Kokia šių technologijų plėtros projek-
cija 2012-aisiais? Galbūt „Penkių kontinentų“ įmonių
grupė gali atskleisti ir dar toliau siekiančius planus?

I.D.: „Net Index“ duomenys rodo, kad tarp spar-
čiausią internetą turinčių pasaulio miestų pirmauja
Vilnius. Galima tuo didžiuotis. Interneto duomenų

perdavimo greičio vidurkis Vilniuje siekia daugiau nei
36 Mb/s. Antroje ir trečioje šio sąrašo vietose – Kinijos
miestai Honkongas ir Koulunas, o ketvirtoje – Kaunas.

Simboliška, kad nuo sausio 1 d. „Skynet“ klientai 
galės naudotis 1 Gb/s greičio internetu. Užtikrinti
tokią spartą mums leidžia šviesolaidinės technolo-
gijos, kurias, pasitelkusi į pagalbą pasaulinės lyderės
„Cisco Systems“ įrangą, mūsų bendrovė pradėjo diegti
1998 m.

Jei kalbėsime apie mūsų artimiausius planus, tvirtas
lyderės pozicijas Lietuvoje užimanti UAB „Penkių
kontinentų“ komunikacijų centras ketina ir toliau
investuoti į šviesolaidinio tinklo, interaktyviosios IPTV
bei kitų paslaugų plėtrą. Į „Skynet“ tinklą jau įdiegta
naujos kartos įranga „Cisco 2960S“, o tai leis už-
tikrinti duomenų perdavimą 550 Mb/s–1 Gb/s greičio
intervale. Ir tai dar ne riba. Šviesolaidiniu tinklu
„Penki TV“ kanalu bendrovė transliuoja savo kuria-
mas autorines laidas. Be to, be interneto ir televizijos,
bendrovė siūlo IP telefonijos bei būsto stebėsenos
paslaugas.

PROGNOZĖS: Kokius 2012-uosius prognozuojate
verslui?

I.D.: Egzistuoja keli sektoriaus plėtros variantai. Jei
įvertinsime paslaugų paklausos smukimą, nemokių
klientų gausėjimą, IT srities projektų įšaldymą, IT sek-
toriaus darbuotojų mažinimą ir pan., 2012 m., palygin-
ti su 2011-aisiais, galimas IT rinkos mažėjimas keliais
procentais. Atsižvelgiant į ryšių, informacinių saugyk-
lų, informacijos apsaugos priemonių infrastruktūrų
būklę, gretutinių sektorių (elektronikos pramonė)
išsivystymo lygį, nusistovės informacinių technologijų
rinkos augimo tempai.

Kitas variantas – 2012 m. padaugės asmeninių ir
planšetinių kompiuterių, išmaniųjų telefonų, padidės
naudotojų skaičius bei jiems siūlomų paslaugų paklausa.
Visa tai lems naujų informacinių technologijų diegimą į
verslo, valdžios bei socialinę ir ekonominę sritis.

Pabaigoje tiktų Oscaro Wilde’o žodžiai, kuriuos
verta prisiminti nuolatos: „Jei ką nors ir verta daryti,
tai tik tai, kas laikoma neįmanomu.“■
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„Tikėtina, kad
2012 m. padaugės
asmeninių ir
planšetinių
kompiuterių,
išmaniųjų telefonų,
padidės naudotojų
skaičius bei jiems
siūlomų paslaugų
paklausa.“
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Įmonių grupės „Penki kontinentai“ valdybos
pirmininkas I.Dadašovas: „Svarbiausia priimant
sprendimą – rizikos valdymas, standartų atitikimo
kontrolė bei dėsningumų analizė“

➤

INTERNETO DUOMENŲ PERDAVIMO GREIČIO VIDURKIS

Šaltinis: „Ookla“ ir Penki.lt

Lietuvoje
31,89 Mb/s

Vilniuje
36 Mb/s

Vilniuje šviesolaidiniu „Skynet“ tinklu iki 2012 m.
100 Mb/s 550 Mb/s

Vilniuje šviesolaidiniu „Skynet“ tinklu nuo 2012 m.
550 Mb/s 1 Gb/s

Mb/s – megabitai per sekundę. Gb/s – gigabitai per sekundę
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